
Protokół
z Komisji Rewizyjnej, która odbyła się w dniu 25 maja 2021 roku o godz. 1400

w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim w Kowalewie Pomorskim
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Ad.1. Sprawy regulaminowe.

I. Obecność na posiedzeniu:

stan Komisji     - 6 radnych
obecni               - 6 radnych
nieobecni          - 0 radnych
oraz zaproszeni goście.

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski.

III. Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe.
2.  Omówienie  sprawozdania  finansowego,  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  wraz  z  opinią
Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacja o stanie mienia za rok 2020 oraz
zgłoszenie wniosku o udzielenie absolutorium.
3.  Zapytania, wnioski, sprawy różne.
4. Zakończenie.

Ad.1 Sprawy regulaminowe.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej Stanisław  Kaznowski –  o  godzinie  1400 otworzył
posiedzenie Komisji i po powitaniu radnych i zaproszonych gości stwierdził kworum pozwalające
na podejmowanie prawomocnych decyzji.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował, że  uczestniczy w dzisiejszym posiedzeniu
Komisji, jednakże jest do dyspozycji radnych tylko i wyłącznie w momencie gdy radni będą tego
oczekiwać. Gdy uznają, że ma opuścić posiedzenie Komisji, tak zrobi. 
Następnie  poinformował,  że  radni  otrzymali  Sprawozdanie  roczne  z  wykonania  budżetu  gminy
Kowalewo  Pomorskie  za  2020  rok  wraz  z  uchwałą  Nr  3/S/2021  Składu  Orzekającego  Nr  14
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 19 kwietnia 2021 r. w sprawie: wyrażenia
opinii o przedłożonym przez Burmistrza Miasta Kowalewo Pomorskie sprawozdaniu z wykonania
budżetu za 2020 rok wraz z informacją o stanie mienia Gminy – materiały stanowią załącznik do
protokołu. Dodał, że opinia została wydana pozytywnie. 

Ad.2.  Omówienie  sprawozdania  finansowego,  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  wraz
z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacja o stanie mienia za
rok 2020 oraz zgłoszenie wniosku o udzielenie absolutorium.

Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej Stanisław  Kaznowski –  otworzył  dyskusję  nad
wykonaniem budżetu za 2020 rok.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Gminy
jest  jednym  z  ważniejszych  dokumentów  funkcjonowania  Miasta  i  Gminy  Kowalewo,  jest  to
rozliczenie budżetu, który Rada Miejska w Kowalewie Pomorskim przyjęła  na  2020  rok.  Analiza
budżetu i jego wykonanie nie jest trudne. W toku roku budżetowego dokonano zmian w budżecie,
do którego Radni nie mieli żadnych uwag. Dodał, że biorąc to pod uwagę należy powiedzieć, że
wszystko  jest  w  porządku  i   przyjąć   Sprawozdanie   z  budżetu   bez   uwag.   Jednakże  w  toku
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opracowywania budżetu, jego przyjęcia i dokonywania zmian czasami nie robi się tego w trakcie
roku budżetowego i  akceptuje się to  co proponuje Burmistrz.  Nasuwają się  pewne wnioski,  by
w planowaniu kolejnego budżetu nie popełnić uchybień. Następnie poinformował, że zapoznał się
z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej, która w swojej ocenie jest zbieżna z tym co działo się
w danym roku budżetowym. Poinformował, że nasuwają się jednak pewne pytania i wątpliwości
dotyczące  wykonania  budżetu.  Wypracowana  została  nadwyżka,  dochody  były  większe  niż
wydatki. W związku z czym budżet mimo ostrożności i świadomego realizmu został wykonany
pozytywnie. Radny stwierdził, że zastanawia go dlaczego należności wymagalne nie maleją, lecz
zwiększyły się o prawie 536 000,00 zł.  Radny zasygnalizował,  że jeżeli  należności  wymagalne
wzrastają w stosunku do roku ubiegłego, należałoby na bieżąco przypatrywać się  budżetowi na
2021 rok i wspomóc Pana Burmistrza i Panią Skarbnik w zmniejszeniu  należności  wymagalnych.
Niepokoi go również sprawa dotycząca stosunku Państwa do Samorządów. Zapytał czy zgodnie
z procedurą należność z dochodów z PIT od społeczeństwa wynosi 38,4%, czy 39,4 % udziału.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że należność z dochodu PIT wynosi 38,4%.

Radny  Jerzy  Koralewski –  stwierdził,  że  dochody  PIT są  niższe  niż  by  wymagała  sytuacja,
w której jest to zapisane tj. procent, o który zapytał. 
W materiale wykazane jest, że posiadamy dług, który wynosi 45,5 %, do 60% jest jeszcze daleko.
Radny zapytał jak  się ma  zadłużenie w stosunku do zwiększenia wartości mienia komunalnego.
Uważa, że w stosunku do zaciągniętych pożyczek i realizowania inwestycji wartość mienia wzrasta.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że ma pośrednie znaczenie. Najważniejsze
są bieżące dochody, które sami sobie wypracujemy tj. podatki. 

Radny Jerzy Koralewski – odniósł się do 25 strony Sprawozdania, Dział 600 Transport i łączność
rozdział  60016 Drogi publiczne gminne  i zapytał  ile wydatkowano na drogi na terenie miasta.
Dodał, że w poprzedniej kadencji wprowadzony był parytet wydatków, gdzie na drogi 2/3 budżetu
szło na  tereny wiejskie,  natomiast 1/3 na tereny miejskie.  Parytet  ten jest  łamany w pewnych
sytuacjach. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że nie jest prowadzona tak szczegółowa
analityka, jednakże można to sprawdzić po zaksięgowanych fakturach. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że pytanie takie skierował ze względu na mieszkańców,
którzy  twierdzą,  że  drogi  wykonywane  są  tylko  na  terenach  wiejskich.  Mając  taką  informację
mógłby mieszkańcom przedstawić realną sytuację. 

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  w  perspektywie  rocznej  nie
rozpatrywałby tego, gdyż w momencie ustalania harmonogramu budowy dróg, był zawarty parytet
i podjęta uchwała rozłożona jest na kilka kadencji.  Uważa, że należałoby wziąć pod uwagę dłuższy
okres. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  następnie  odniósł  się  do  strony  28  Sprawozdania,  Dział  750
Administracja publiczna, rozdział 75075 Promocja jednostek samorządu terytorialnego, po czym
stwierdził, że z zaplanowanych tam środków 25%  nie  wykorzystano.  Uważa,  że  na  promocję    
nie   należy szczędzić, po czym zapytał czy pieniądze na promocje są wydatkiem, który daje jakieś
efekty czy są to pieniądze „zmarnowane”. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że pandemia miała wpływ na realizację
tego zadania. Z początkiem roku 2020 plany były duże, w stosunku do imprez, które miały się
odbywać wraz z promocją. 
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Radny Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  jeżeli  chodzi  o  straż  i  środki  ppoż.;  Burmistrz
zaangażowany  jest  w  to,  by  zewnętrzne  środki  wpływały.  Dodał,  że  miał  na  myśli  zakup
samochodu dla OSP. 
Następnie odniósł się do strony 44 Sprawozdania, Dział 900 Ochrona środowiska rozdział 90005
Ochrona  powietrza  atmosferycznego  i  klimatu,  po  czym  poinformował,  że  zaplanowane  było
52 140,00 zł, a wykonano 37 498,00 zł tj. 71,92%. Odniósł się do jednej ze złożonych interpelacji
w  sprawie  zamontowania  tablicy  informacyjnej,  dającej  obraz  zapylenia  powietrza  na  terenie
Miasta  i  Gminy  Kowalewo  Pomorskie.  W  odpowiedzi  otrzymał,  że  koszt  takiej  tablicy  jest
w granicach 13 000,00 zł. Zasugerował, że wspólnymi siłami wraz  z Burmistrzem zakup takiej
tablicy należy zrealizować. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  jest  aplikacja  telefoniczna,  która
przedstawia  obraz  zapylenia  powietrza.  Zasugerował,  że  lepsze  byłoby  wykonanie  działań
mających na celu poprawę powietrza.  Dodał,  że przez moment myślał,  że zamontowanie takiej
tablicy  może być przeciwnym argumentem starania  się  o  wybudowanie  obwodnicy  Kowalewa.
Decyzja  o  budowie  obwodnicy  zapadła.  Zdaniem  Burmistrza  pieniądze  te  lepiej  byłoby
przeznaczyć na poprawę jakości powietrza, poprzez dofinansowanie zakupu kotłów gazowych dla
mieszkańców. Jest inicjatywa by z  czasem został przygotowany projekt uchwały, który wykluczy
korzystanie  z  niekorzystnych  źródeł   energii  cieplnej  poza  ogrzewaniem  gazowym  bądź
niewęglowym. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że co do likwidacji pieców węglowych, również nie
została wykorzystana kwota 8 000,00 zł, wie jednak co było tego powodem. Co do wyjaśnienia
w zakresie zakupu tablicy, zgodził się z wypowiedzią Pana Burmistrza i uważa, że jego propozycja
jest korzystna. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował,  że Gmina czeka na jakikolwiek program
gazyfikacji, by otrzymać dofinansowanie. 

Radny Jerzy Koralewski – odniósł się do strony 47 Dział 921 rozdział 92120 Ochrona zabytków
i opieka nad zabytkami. Przeznaczona kwota 40 000,00 zł nie została w ogóle wydana. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  podczas  planowania  budżetu
zdecydowano, że pieniądze te miały zostać przekazane na remont Kościoła w Chełmoniu. Doszło
do  podpisania  umowy,  jednak  pandemia  przeszkodziła  w  realizacji  tego  zadania.  Wykonawca
zachorował  i  nie  mógł  wykonać zlecenia,  przez  co  umowa została  rozwiązana  i  pieniądze  nie
zostały w ogóle przekazane. Zaproponowano by Ksiądz złożył wniosek w roku bieżącym, jednak
nie ma on pewności czy wykonawca będzie mógł wykonać zlecenie.  Pieniądze te musiały być
rozliczone  w roku budżetowym, dlatego nie było możliwości by przekazać je na inny cel. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że nie wydanie pieniędzy jest też w pewnym stopniu
wydajnością i gospodarnością. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  w  zeszłym  roku  planowane  było
rozpoczęcie  remontu  byłego  budynku  Urzędu,   jednak   pandemia   pokrzyżowała   plany.
Na   remont   potrzebne  są  duże  pieniądze.   W  ubiegłym  roku  została  założona  fundacja,
którą  zarejestrowano  w  Sądzie  i  dzięki  której  będzie  możliwość  pozyskania  środków
z  wielu  źródeł.  Była  również  mowa  o  budynku  Szkoły  Muzycznej,  planowano  zaprosić
Wicepremiera,  w celu  przedstawienia  budynków wpisanych do rejestru  zabytków.   Nadal   jest
zamiar  zrobienia   z  byłego  budynku  Urzędu  Centrum  Społeczno  –  Kulturalnego,
jednak  pandemia    spowodowała    opóźnienie.     Wracając     do    Księży    i    obiektów
sakralnych,    poinformował,   że     Księża   porozumiewają   się   między  sobą  i  w   ciągu     roku 
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wniosek składa tylko jedna parafia, a nie trzy. Nadal będzie możliwość składania wniosków przez
Księży.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że godna pochwały jest sprawa związana z remontem
szkoły niepublicznej w Mlewie.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od jutra zaczyna się remont szkoły. 

Radny Jerzy Koralewski -  stwierdził, że podczas obrad Sesji RM poprze wniosek o udzielenie
absolutorium Burmistrza i będzie głosował „za”.

Radny Piotr Strzelecki – uważa, że zrobiono to co najlepsze, jeżeli chodzi o budżet. Regionalna
Izba  Obrachunkowa  „ogranicza”,  jednak  zachowano dystans  i  wszystko  zostało  zrobione
z  rozwagą.  Dodał,  że  budżet  został  wykonany  dobrze  i  będzie  głosował  „za”  wnioskiem
o udzielenie absolutorium. 

Przewodniczący  Komisji  Stanisław  Kaznowski  –  poinformował,  że  czytając  Sprawozdanie
roczne z wykonania budżetu gminy za rok 2020 ucieszyło go jedno.  Radny zacytował: „planowany
deficyt wynosił 12 453 743,97 zł; po zmianach w ciągu roku  deficyt wyniósł 3 287 174,53 zł”,
dodał,  że  budżet  zamknięto  nadwyżką  w wysokości  2  091 643,00  zł,  co  oznacza,  że  idziemy
w dobrym kierunku. Budżet udało się zamknąć w 99%. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  odczytała  treść  wniosku  o  udzielenie  absolutorium
Burmistrzowi Miasta.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  –   zapytał czy są jakieś uwagi do odczytanego
wniosku.
Nikt z radnych nie miał uwag.
Poprosił Radnych o przegłosowanie wniosku o udzielenie absolutorium dla Burmistrza.  

Radni jednogłośnie zatwierdzili wniosek o udzielenie absolutorium Burmistrzowi.

Ad.3.  Zapytania, wnioski, sprawy różne.

Radny Piotr Strzelecki - zawnioskował o przestawienie znaku drogowego „teren zabudowany” na
drodze gminnej nr 110123C Wielkie Rychnowo –  Nowy Dwór, lokalizacja na wysokości posesji
Pani Obernikowicz, na lokalizację przy posesji Pani Turowskiej.

Radny Jerzy Koralewski -  zapytał  jaki  został  osiągnięty efekt  zatrudnienia,  poza instytucjami
gminnymi  w  związku  z  realizacją  Projektu   Grantowego  „ABC  przedsiębiorczości”.  Radny
poinformował, że w tej sprawie skieruje pismo do pracownika Urzędu.

Ad. 4. Zakończenie.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1545 zamknął posiedzenie
Komisji.

Protokół zawiera 5 kolejno ponumerowanych stron.

Sporządziła:
M. Chądzyńska

                                                                                                  PRZEWODNICZĄCY 

                                                                                                KOMISJI REWIZYJNEJ

                                                                                                   Stanisław Kaznowski


